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	The procedure for identifying the characteristics of soils` alkalinization (natural and secondary) has been carried out using the spectral characteristics of satellite images performed by the ETM+ multispectral camera on board the "Landsat 7" satellite. A comparative analysis of data from ground field and laboratory research of alkalinization of Chernozems southern and the spectral characteristics of these soil images revealed the closest relationship between the content of exchange Na+ and K+ in the soil selection complex and the brightness of the images of Channel 2 («Green»), 3 («Red») and 5 ("SWIR1"). Quantitative analysis allowed describing these connections by two statistically significant regression equations, which, with the help of information from satellite imagery, can determine the presence of soil alkalinization without field and laboratory researches. The statistical analysis of the parameters of the spectral curves showed that irrigated secondary alkalinization soils are characterized by statistically proven higher brightness in all channels compared to the background alkalinization of Chernozems southern.
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Идентификация солонцеватости черноземов южных методами многоспектрального спутникового сканирования
С.Г. Черный*, Д.А. Абрамов

Николаевский национальный аграрный университет, Николаев, Украина

*E-mail: s.g.chornyy@gmail.com
Выполнена процедура идентификации признаков природного и вторичного осолонцевания почв с помощью спектральных характеристик спутниковых снимков, выполненных многоспектральной камерой ETM+, находящейся на борту спутника «Landsat 7». Провели сравнительный анализ данных наземных полевых и лабораторных исследований солонцеватых южных черноземов и спектральных характеристик изображений этих почв. 

Установили наличие тесной связи между содержанием обменных катионов Na+ и К+в почвенном поглощающем комплексе и яркостью изображений каналов 2 («Green»), 3 («Red») и 5 («SWIR1»). Количественный анализ позволил описать эти связи двумя статистически значимыми уравнениями регрессии. С помощью этих уравнений и информации из спутниковых снимков можно определять наличие солонцеватости почв без полевых и лабораторных исследований. 

Статистический анализ параметров спектральных кривых показал, что орошаемые вторично осолонцованные почвы характеризуются статистически доказанными более высокими яркостями по всем каналам по сравнению с фоновыми черноземами южными солонцеватыми.
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